
Voorzitter: Bukman

Tegenwoordig zijn 140 leden, te
weten:

Adelmund, Aiking-van Wageningen,
Apostolou, Assen, Augusteijn-Esser,
Bakker, Beinema, Van den Berg,
Biesheuvel, Blaauw, Blauw, Van
Blerck-Woerdman, Bolkestein, Van
den Bos, Van Boxtel, Bremmer,
Bukman, M.M. van der Burg,
V.A.M. van der Burg, Van de Camp,
Cherribi, De Cloe, Cornielje, Crone,
Van Dijke, Dijksma, Dittrich, Van den
Doel, Doelman-Pel, Duivesteijn,
Essers, Feenstra, Fermina, Gabor,
Van Gelder, Van Gijzel, Giskes, De
Graaf, De Haan, Van Heemskerck
Pillis-Duvekot, Van Heemst, Heeringa,
Hendriks, Hessing, Hoekema, Van der
Hoeven, Hofstra, Van Hoof, Hooger-
vorst, De Hoop Scheffer, Ten
Hoopen, Huys, Janmaat, Jeekel,
A. de Jong, G. de Jong, Jorritsma-
van Oosten, Kalsbeek-Jasperse,
H.G.J. Kamp, M.M.H. Kamp, Keur,
Klein Molekamp, Koekkoek,
Koenders, De Koning, Korthals,
Lambrechts, Lansink, Leerkes,
Liemburg, Lilipaly, Van der Linden,
Luchtenveld, Marijnissen, Mateman,
Meijer, Meyer, Middel, Van Middel-
koop, Mulder-van Dam, Van
Nieuwenhoven, Nijpels-Hezemans,
Noorman-den Uyl, Oedayraj Singh
Varma, Oudkerk, Van Oven,
Passtoors, Van der Ploeg, Poppe,
Rabbae, Rehwinkel, Reitsma,
Remkes, Van Rey, Van ’t Riet,
Rijpstra, Roethof, Rosenmöller,
Rouvoet, Scheltema-de Nie,
Schimmel, Schutte, Schuurman,
Sipkes, Smits, Soutendijk-van
Appeldoorn, Stellingwerf, Sterk, Van
der Stoel, Swildens-Rozendaal,
Terpstra, Valk, Ter Veer, Te Veldhuis,
Verbugt, Verhagen, Verkerk,
Versnel-Schmitz, Visser-van Doorn,

Vliegenthart, Van der Vlies, Van Vliet,
M.B. Vos, O.P.G. Vos, Voûte-Droste,
B.M. de Vries, J.M. de Vries, Wallage,
Van Walsem, Van Waning, Weisglas,
Van Wingerden, Witteveen-Hevinga,
Wolffensperger, Wolters, Woltjer,
Ybema, Van Zijl, Zijlstra en Van
Zuijlen,

en de heren Ritzen, minister van
Onderwijs, Cultuur en Wetenschap-
pen, Zalm, minister van Financiën,
mevrouw De Boer, minister van
Volkshuisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Milieubeheer, de heer
Van Aartsen, minister van Landbouw,
Natuurbeheer en Visserij, mevrouw
Borst-Eilers, minister van Volksge-
zondheid, Welzijn en Sport, mevrouw
Netelenbos, staatssecretaris van
Onderwijs, Cultuur en Wetenschap-
pen, de heren Tommel, staatssecreta-
ris van Volkshuisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Milieubeheer, De Grave,
staatssecretaris van Sociale Zaken en
Werkgelegenheid, en mevrouw
Terpstra, staatssecretaris van
Volksgezondheid, Welzijn en Sport.

©

De voorzitter: Ik deel aan de Kamer
mede, dat zijn ingekomen berichten
van verhindering van de leden:

Bijleveld-Schouten en Van Ardenne-
van der Hoeven, wegens bezigheden
elders;

Nijpels-Hezemans en Duivesteijn,
wegens bezigheden elders, alleen
voor de middagvergadering;

Van der Heijden, wegens verblijf
buitenslands, ook morgen;

Verspaget en H. Vos, wegens ziekte.

Deze berichten worden voor
kennisgeving aangenomen.

De voorzitter: Hierbij deel ik u
mede, dat op 23 november in zijn
woonplaats Voorburg op 83-jarige
leeftijd is overleden de heer drs. J.M.
Aarden. Hij was van 1962 tot 1972 lid
van deze Kamer, aanvankelijk voor
de KVP, daarna voor de groep-
Aarden en ten slotte voor de PPR. De
begrafenis zal plaatsvinden op
vrijdag 28 november a.s., voorafge-
gaan door een eucharistieviering om
11.00 uur in de parochiekerk St.
Martinus in Voorburg. Ik heb namens
u de familie mijn deelneming
betuigd.

De ingekomen stukken staan op een
lijst die op de tafel van de griffier ter
inzage ligt. Op die lijst heb ik
voorstellen gedaan over de wijze van
behandeling. Als aan het einde van
de vergadering daartegen geen
bezwaren zijn ingekomen, neem ik
aan dat de Kamer zich met de
voorstellen heeft verenigd.

Aan de orde is het mondelinge
vragenuur, overeenkomstig artikel
136 van het Reglement van orde.

Vragen van het lid Feenstra aan de
minister van Landbouw, Natuur-
beheer en Visserij, over de pers-
presentatie van prof. Schepens
van de Universiteit van Antwer-
pen over gezondheidsproblemen
bij vee in Zuid-Holland, Noord-
Holland en Friesland.

©

De heer Feenstra (PvdA): Voorzitter!
De afgelopen week werd op een
indringende wijze gesproken over
gezondheidsproblemen bij het vee.
Daarbij zijn krasse formuleringen
gehanteerd. Daardoor is veel
aandacht getrokken en is verontrus-
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ting veroorzaakt. Dat is allemaal
terecht, voorzover wij over een reëel
vraagstuk spreken. Allereerst gaf de
Vlaamse toxicoloog prof. Schepens
aan dat de veenweidegebieden in
Zuid-Holland, Noord-Holland,
Friesland en Groningen ongeschikt
zouden zijn voor de melkveehouderij.
Vervolgens merkte dr. Counotte van
de gezondheidsdienst voor dieren op
dat als wij niets doen, wij over drie
jaar de veestapel ten westen van
Utrecht kunnen opruimen. Het derde
bericht kwam uit twee onderzoeks-
rapporten van ID-DLO en van TNO,
waarin aandacht werd gevraagd voor
de dreiging die uitgaat van verontrei-
nigde sloten en de riooloverstort bij
veedrenking. Dit laatste bericht
moeten wij buitengewoon serieus
nemen. Dat vormt ook onderwerp
van een speciale Kamerwerkgroep,
die daarover binnen enkele weken
hoopt te rapporteren.
Bij de eerste twee berichten

kunnen echter de nodige vraagtekens
worden geplaatst. Schepens sprak
over koolstofdisulfide, zonder
kwantitatieve gegevens te overleg-
gen. Het was meer jumping to
conclusions, ook ruim buiten zijn
eigen vakgebied. Counotte sprak
over honderden slachtoffers bij
koeien en schapen. Zijn directeur
Benedictus zegt over deze aantallen
niets te weten en ook in landbouw-
kring wordt aan deze aantallen sterk
getwijfeld.
Het is van tweeën één: óf er zit

een kern van waarheid in en dan
moeten ze serieus bekeken worden,
óf het is lariekoek en dan moeten de
berichten openlijk en met kracht
worden tegengesproken. Vandaar
onze volgende vragen.
Hoe beoordeelt de minister de

bijdrage van deze beide heren,
inhoudelijk en publicitair? Is er
binnen deze provincies sprake van
onverklaarbare ziekten en mogelijke
bedreiging voor de volksgezondheid?
Deelt de minister de opvatting dat
riooloverstorten onze aandacht
verdienen? Kan hij aangeven welke
vorderingen de commissie-
Ouwerkerk heeft gemaakt?

©

Minister Van Aartsen: Voorzitter! De
regering heeft vorige week kennisge-
nomen van het onderzoek en de
hypothese van prof. Schepens. Noch
de staatssecretaris van VWS noch ik
hebben de beschikking gekregen
over de feitelijke onderzoeks-

gegevens. De resultaten die de heer
Schepens heeft gepubliceerd, zijn
dan ook niet meer dan een hypo-
these. Zowel prof. Koeman, die lid is
van de commissie-Ouwerkerk, alsook
deskundigen van het RIVM hebben in
een eerste reactie aangegeven dat je
zo’n onderbouwing nodig hebt om
de zaak zinvol te kunnen beoordelen.
Overigens heeft de commissie-
Ouwerkerk, om in de terminologie
van de voorzitter van die commissie
te spreken, maandenlang aangejaagd
achter deze gegevens en ze niet
gekregen. Dit is steeds geweigerd.
Op basis van de informatie die ons

nu ter beschikking staat, ontbreekt
dus iedere onderbouwing voor de
vergaande stelling van de heer
Schepens. De uitspraken van de heer
Counotte in, naar ik meen, het
programma Zembla worden niet
bevestigd door de directeur van de
gezondheidsdienst voor dieren. Hier
is sprake van een persoonlijke
opvatting.
Voorzitter! De tweede vraag van

de geachte afgevaardigde betreft de
situatie in de betreffende provincies.
Uit een inventarisatie naar onver-
klaarbare diergezondheidsproblemen
bij de gezondheidsdienst RVV, het
LTO-meldpunt riooloverstort en de
ID-DLO wordt dit beeld van
grootschalige problemen niet
bevestigd. Er is mogelijk sprake van
lokale problemen, mogelijk een
incidenteel probleem. Wel zijn er,
zoals blijkt uit het ID-DLO-rapport en
het TNO-rapport, aanwijzingen dat er
op het gebied van de waterkwaliteit
iets speelt, met name op het punt
van de riooloverstort. Er is aan de
commissie-Ouwerkerk gevraagd om
hiernaar in ieder geval te kijken. Ik
hecht eraan hier te zeggen dat de
staatssecretaris van Volksgezondheid
en ik vorige week konden meedelen
dat er geen risico’s zijn voor de
volksgezondheid, noch wat de
consumptie van melk noch wat die
van vlees betreft.
Voorzitter! Ik kom bij de derde

vraag van de geachte afgevaardigde,
namelijk wanneer de commissie haar
conclusies zal kunnen presenteren.
De beide rapporten die ik noemde,
het rapport van ID-DLO en dat van
TNO, zullen uiteraard worden
bestudeerd, maar ook beoordeeld en
meegenomen in de rapportage van
de zijde van de commissie-
Ouwerkerk. Ik heb hedenmorgen in
een gesprek dat ik met de voorzitter
van de commissie heb gehad,
afgesproken dat de commissie zal

trachten in de tweede helft van
januari 1998 haar eindrapport ter
beschikking te stellen en publiek te
maken.

©

De heer Feenstra (PvdA): Voorzitter!
Ik dank de minister voor het
antwoord. De minister geeft aan dat
er geen risico is voor de volksge-
zondheid. Geldt dat ook voor het
eigen gebruik van zuivelproducten en
vlees? Deze uitspraak werd vorige
week ook gedaan.

©

Minister Van Aartsen: Voorzitter!
Het antwoord daarop is kortweg: er
is geen risico.

©

De heer Poppe (SP): Mijnheer de
voorzitter! De minister spreekt van
lokale en mogelijk incidentele
problemen. Hij zegt dat er geen
risico is voor de volksgezondheid.
Waarop kan de minister deze
uitspraak op dit moment, nu de
commissie nog onderzoek doet,
baseren?

©

Minister Van Aartsen: De enige
gegevens die wij hebben, zijn die uit
de TNO- en ID-DLO-rapporten.
Daaruit komt naar voren dat er een
probleem kan zijn met rioolover-
storten en dus de waterkwaliteit. Dat
is wat ons bekend is. Het rapport van
de heren Schepens en de gedachten
van de heer Counotte kunnen wij
niet beoordelen, omdat noch de
commissie-Ouwerkerk noch de
regering beschikt over enige
onderbouwing van deze rapporten.

©

De heer Janmaat (CD): Mijnheer de
voorzitter! Het idee ontstaat dat de
regering het probleem van de
riooloverstorten geweldig onderschat
en bagatelliseert. Op welke termijn
denkt de regering dit probleem
serieus aan te pakken? Boeren-
organisaties spreken immers van
schade die de regering aan de
gezondheid van het vee toebrengt.

©

Minister Van Aartsen: Voorzitter!

Feenstra
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Mij zijn dergelijke opmerkingen van
boerenorganisaties niet bekend. De
commissie-Ouwerkerk bestudeert op
mijn verzoek de problematiek van de
waterkwaliteit in Noord-Holland, met
als aanleiding de kwestie van boer
Pauw. Overigens heeft het kabinet al
in 1995 met name aan de water-
schappen en de betrokken gemeen-
ten gevraagd om boeren te
waarschuwen voor het fenomeen
van de riooloverstorten. Verder is de
regering zeer gelukkig met het feit
dat LTO, de belangrijkste boeren-
organisatie in dit land, terzake actief
is en ook een meldpunt heeft.

©

Mevrouw Vos (GroenLinks): De heer
Counotte van de gezondheidsdienst
voor dieren heeft in Zembla gezegd
dat 70% van het oppervlaktewater
niet deugt. Ik hoor hierop graag een
nadere reactie van de minister en
verzoek hem, ofwel nu of in een later
stadium uitgebreide informatie aan
de Kamer te doen toekomen over de
precieze stand van zaken.

©

Minister Van Aartsen: Voorzitter!
Zoals ik al heb gezegd, is datgene
wat de heren Schepens en Counotte
beweren, moeilijk te beoordelen,
omdat de achterliggende feiten en
hypothesen ons niet bekend zijn. Alle

informatie die er is, is gegeven aan
de commissie-Ouwerkerk, die vanaf
deze zomer dit probleem bestudeert.
De Kamer zelf heeft overigens ook
activiteiten ontplooid en dat is heel
goed. Wat het kabinet nu kan doen,
is wachten op de rapportage van de
commissie-Ouwerkerk. Ik weet van
de voorzitter en van de leden van de
commissie dat zij zeer serieus naar
deze zaak kijkt, zonder dat wij daarop
hoeven aandringen.

©

De heer Meijer (CDA): Er zouden, op
aanraden van de heer Schepens,
monsters van melk genomen zijn om
te analyseren of daarin koolstofdi-
sulfide terug te vinden was. Kent de
minister de uitslag van dit onderzoek
en wat doen wij daarmee?

©

Minister Van Aartsen: Ik verwijs
naar de verklaring die vorige week
door de staatssecretaris van VWS en
mij is gegeven. Er is een onderzoek
gedaan, zowel door de inspectie voor
de gezondheidszorg als door het
NIZO. Daaruit is voortgekomen dat
zowel gepasteuriseerde als rauwe
melk geen enkele ongewenste stof
bevat en met name niet de door de
onderzoekers genoemde CS2, die
verantwoordelijk wordt gesteld voor
de ziekteprocessen bij dieren. De

gemeten waarden voor deze stof
liggen ruimschoots beneden de
aanvaardbare niveaus. Al eerder in
het onderzoek naar de zaak van boer
Pauw was niets gebleken van
toxische stoffen of van enig risico
voor de volksgezondheid.

Vragen van het lid M.B. Vos aan de
minister van Volkshuisvesting,
Ruimtelijke Ordening en Milieube-
heer, over de berichten dat het
kabinet in het NMP-3 zal
aankondigen de milieunormen
vergaand te versoepelen.

©

Mevrouw Vos (GroenLinks):
Voorzitter! Het Financieele Dagblad
berichtte op 20 november naar
aanleiding van een concept van het
nieuwe Nationaal milieubeleidsplan.
De kop luidde: De minister maakt
milieunorm onderhandelbaar. Dat
roept bij mijn fractie een aantal
vragen op die ik nu graag aan de
minister wil stellen.
1. Het Financieele Dagblad schrijft

dat de publicatie van het Nationaal
milieubeleidsplan is vertraagd en dat
dit zou komen door een strijd tussen
de departementen. Kan de minister
ons hier een toelichting op geven?
Kan zij ons toezeggen dat over het
Nationaal milieubeleidsplan in ieder
geval voor het eind van het jaar, dus
voor het kerstreces, een besluit is
genomen door het kabinet?
2. Het Financieele Dagblad

berichtte over het uitkleden van de
milieuportefeuille. Onder meer het
beleid inzake verkeer en vervoer zou
in verdere mate naar het departe-
ment van Verkeer en Waterstaat
gaan, zonder dat Milieubeheer echt
toeziet op het halen van de
doeleinden. Kan de minister daar
commentaar op leveren?
3. Worden de milieunormen

versoepeld, onder meer de NOx-
emissienorm voor industrie?
4. Zal het nieuwe Nationaal

milieubeleidsplan de basis leggen
voor het groene regeerakkoord waar
deze minister steeds van zegt: alleen
met zo’n groen regeerakkoord kom ik
terug als minister van Milieubeheer?

©

Minister De Boer: Voorzitter! Het is
altijd buitengewoon jammer als je de
Kamer of een Kamerlid moet
teleurstellen in haar of zijn behoefte

Mevrouw De Boer, minister van Volkshuisvesting, Ruimtelijke Ordening en Milieubeheer

Tweede Kamer Vragenuur
25 november 1997
TK 28 28-2147


